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Voorwoord
Beste Lezer,

Graag bieden wij u ons 160ste nummer van het D&A-
museumnieuws aan. Inmiddels zijn we exact 32 jaar verder 
in de tijd, na de lancering van ons eerste nummertje. We 
zijn toen gestart met twee getypte pagina’s en inmiddels  
zijn die uitgegroeid tot een mooi, modern ogend, 
vierkleurig magazine van ongeveer 20 bladzijden.

Deze professionele look hebben we mee te danken 
aan de zeer fijne samenwerking met de collega’s van 
Fedopress. Samen met ons zoeken ze naar de perfecte 
kleurencombinaties en goed gebalanceerde bladspiegels 
zodat ook het oog van de lezer verwend wordt.

Het aantal pagina’s is sterk afhankelijk van de artikels die 
we in de aanbieding hebben, maar deze keer is ons blad 
alweer goed gevuld met zeer gevarieerde teksten. 

Wij wensen u alvast veel lees- en kijkgenot

Voor het D&A-bestuur

Anne
Secretaris D&A-museum
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ERFGOEDDAG  2019ERFGOEDDAG  
We telden op zondag 28 april een 40-tal bezoekers voor de 
Erfgoeddag. Dat is relatief weinig maar zoals de afgelopen 
jaren kregen we te maken met de impact van de grote 
sportmanifestaties “10 miles” en de marathon die dit jaar 
overigens vlak voor onze deur passeerden en dat schrikt 
de mensen duidelijk wat af om naar Antwerpen te komen.  

Desalniettemin hadden onze gidsen een arbeidsintensieve 
dag met heel geïnteresseerde bezoekers. Francis 
Huijbrechts nam daarbij de tijdelijke tentoonstelling “…Uw 
Vaderland nuttig zijn” voor zijn rekening en gaf tevens een 
woordje uitleg over hoe zo’n tentoonstelling eigenlijk tot 

Op vrijdag 10 mei 2019 brachten conservator Francis 
Huijbrechts en ondervoorzitter Bert Verhoeven een 
werkbezoek aan het Belasting & Douane Museum van 
Rotterdam. Aanleiding was onder andere de vraag van 
conservator Anne-Marieke Van Schaik van het BDMuseum 
in verband met een mogelijke samenwerking i.v.m. een 
project rond de Franse Periode in de Lage Landen. Verder 
had onze eigen conservator heel wat te bespreken met 
collega Wim van Es die vorig jaar werd verkozen tot 
president van de International Association of Customs/
Taxation Museums. Tenslotte kon de Belgische delegatie 
de tijdelijke tentoonstelling “Bizarre Belastingen” bezoeken.

IACM

Wim en Francis, die sinds 2011 bestuurder-penningmeester 
is van IACM, hadden zoals gezegd enkele  urgente zaken 
te bespreken maar aangezien dit vooral de interne keuken 
betreft, zullen we ons verslag over IACM beperken tot het 
aankondigen van de 27e IACM-conferentie die dit najaar 
al voor de derde keer zal doorgaan in Luxemburg. Het 
thema werd reeds bepaald op de vorige conferentie: “Past, 
present and future of the IACM”. De voorbereidingen zijn op 
het moment van schrijven nog volop aan de gang dus meer 
details kunnen we nog niet op jullie loslaten. 

Op 20 mei stond er trouwens een voorbereidende 
vergadering van de werkgroep i.v.m. de volgende 
conferentie op het programma in Rotterdam. De dag nadien 

Enkele bezoekers waagden zich aan het spel dat het dodendraadtraject 
simuleert.  Zij bereikten de eindstreep echter niet! 

stand komt. Mon Schroeven en Marc Vergauwen namen 
vervolgens de bezoekers mee door de vaste opstelling.  

Tevens was het goed om te zien dat er enkele jonge 
collega’s van de Erfgoeddag gebruik maakten om “hun” 
museum te komen verkennen.

Eén van de bezoeksters was overigens een kleindochter 
van een douanier die in oktober 1914 - bij de val van de 
Vesting Antwerpen – met de douaneboot was uitgeweken 
naar Nederland en daar zouden ze voor de rest van de 
oorlog verblijven. 
(FH)

OVER DE GRENZENOVER DE GRENZEN HEEN
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bezocht de Luxemburgse delegatie op de terugweg het D&A-
museum in Antwerpen. Onze Luxemburgse collega’s Henri 
Nimax en Jean-Pierre Reuter zijn al jarenlang boegbeelden 
binnen IACM. Jean-Pierre heeft ondertussen al even de 
pensioengerechtigde leeftijd bereikt en is nu zelf stilaan 
overtuigd geraakt dat het tijd wordt om de fakkel over te 
geven. Daarom dat zij ook graag ons museum wilden bezoek 
met hun nieuwe collega Marco Pretemer die Jean-Pierre op 
termijn zal opvolgen als conservator. Alvast een aangename 
kennismaking en welkom in de grote IACM-familie! Door 
vervelende vertragingen onderweg arriveerden zij jammer 
genoeg heel wat later dan verwacht en gezien de tocht die 
ze nog voor de boeg hadden, viel het bezoek dus korter uit 
dan gepland. Marlies Van Tichelen leidde hen evenwel met 
veel plezier in vliegende vaart door het D&A-museum, wat 
ten zeerste werd geapprecieerd door onze collega’s. 

GEZAMENLIJKE TIJDELIJKE TENTOONSTELLING?

Tijdens onze eigen bespreking in Rotterdam met Anne-
Marieke Van Schaik stond “samenwerken over de 
grenzen” heen opnieuw op de agenda. Het Belasting 
& Douanemuseum werd namelijk onlangs benaderd 
door Marjolein ‘t Hart en Johan Joor voor een eventuele 
tentoonstelling, levering van beeldmateriaal en onder 
meer ook een gezamenlijk symposium voor hun 
onderzoeksproject naar smokkel tijdens de Bataafs-Franse 
tijd. Het onderzoek loopt al drie jaar en er zijn inmiddels een 
aantal bevindingen gepubliceerd. 

eerder in welke mate wij een bijdrage kúnnen leveren. We 
zitten immers met een aantal beperkingen op vlak van 
budget, ruimte en medewerkers. Bovendien hebben we 
slechts een handvol archiefstukken uit de Franse periode 
(1795-1814) in onze collectie, maar beschikken dan weer 
wel over gespecialiseerde literatuur over dit onderwerp. 
Beide willen we uiteraard met alle plezier ter beschikking 
stellen.

Voorts spraken we over andere mogelijke pistes 
zoals bijvoorbeeld het weer tot leven brengen van de 
Douanes Impériales. Mogelijk kunnen er bijvoorbeeld 
uniformstukken of replica’s in bruikleen worden gegeven 
of zijn er een aantal reenacters bereid om een eventuele 
officiële opening van een tentoonstelling mee aan te 
kleden. 

Een tentoonstelling zou voor het museum in Nederland 
vanaf 2021 kunnen, wat ons alvast de nodige tijd zou 
geven voor een adequate voorbereiding. Het overlijden van 
Napoleon op 5 mei 1821 (in 2021 dus precies tweehonderd 
jaar geleden) kan alleszins een mogelijke aanleiding zijn 
voor een tijdelijke tentoonstelling. Hoe en in welke vorm 
deze tentoonstelling dan op termijn in het D&Amuseum 
zal terechtkomen zal nog moeten blijken, maar we kijken 
er naar uit om samen met de Nederlandse collega’s 
onze tanden in dit interessante project te zetten. Wordt 
ongetwijfeld vervolgd! 

BIZARRE BELASTINGEN

Vooraleer we het verkeer richting Antwerpen trotseerden, 
was er gelukkig nog een beetje tijd over om een bezoek 
te brengen aan de tijdelijke tentoonstelling “Bizarre 
Belastingen”. 

Vandaag betalen we ons volgens sommigen blauw aan 
belastingen, maar gelukkig zijn de ergste kantjes er wel 

Zij werken onder andere samen met de Universiteit 
Antwerpen en vanuit Rotterdam kwam daarop de vraag 
of het D&A-museum eventueel mee in het project wil 
stappen. Uiteraard zijn we een dergelijke uitnodiging van 
onze noorderburen zeer genegen. De vraag is echter niet 
zozeer of het D&A-museum een bijdrage wil leveren, maar 

// OVER DE GRENZEN HEEN
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afgevijld. Hoe zouden jullie immers reageren op belasting 
op urine, schoorstenen, baarden, pruiken of zelfs het 
vrijgezellenleven? Allemaal zaken waarop in de loop der 
eeuwen wel degelijk belastingen werden geheven. In de 
expositie wordt echter telkens helder uitgelegd waarom 
deze op het eerste zicht bizarre belastingen, eigenlijk best 
wel logisch waren in een bepaalde tijdsperiode.

Een andere opvallende belasting is deze op speelkaarten. 
Reeds in 1579 werd ze in het gewest Holland opgelegd voor 
invoer uit andere gewesten in de Nederlanden of vanuit 
het “echte” buitenland. Deze belasting is in de Nederlandse 
geschiedenis overigens zeven keer ingevoerd en telkens 
weer afgeschaft. De laatste keer in 1927. Turnhout speelde 
daarbij overigens een belangrijke rol. Deze provinciestad 
in de Kempen is immers al geruime tijd een belangrijke 
speler in de grafische industrie. Met name speelkaarten 
werden daar massaal gedrukt en geëxporteerd. Omwille 
van de Nederlandse taks op speelkaarten werd het heel 
interessant om ze vanuit de regio Turnhout naar Noord-
Brabant en zo naar de rest van Nederland te smokkelen. 
Dat nam in de jaren 1920 echter zo’n omvang dat de 
Nederlandse overheid uiteindelijk besliste om de belasting 
dan maar af te voeren. 

In totaal werden in Rotterdam een twintigtal bijzondere 
belastingen in een kleurrijk jasje gestoken en was er ook 
ruimte gelaten aan de bezoekers om zelf een nieuwe 
bizarre belasting voor te stellen, wat de creatieve geest 
van menig bezoeker duidelijke prikkelde, als we de 
voorbeelden van nabij bekeken. Zo stelde Sjoerd voor om 
een belasting te heffen op het heffen van belastingen en 
Marriska vond dan weer dat het een goed idee zou zijn om 
een belasting te heffen op het hinderlijk innemen van de 
openbare ruimte bij het nemen van Instagramfoto’s. Of 
al deze belastingen er daadwerkelijk zullen komen, valt 
gelukkig nog af te wachten… 
(B.V. en F.H.)

We werden daarbij rondgeleid door conservator Wim 
Van Es die grotendeels verantwoordelijk was voor het 
concept en de uitwerking van deze expo. Uiteraard altijd 
een voordeel om door zo’n bevoorrechte getuige mee op 
zoektocht te worden genomen.

Een goed voorbeeld is de belasting op ramen en deuren, 
die ook in België tot het einde van de Eerste Wereldoorlog 
in voege is geweest. Dat lijkt bizar, maar in de 19e eeuw 
was dit net een relatief eenvoudige manier om de grootte 
en waarde van een huis vast te stellen. Hoe meer ramen, 
hoe hoger de af te dragen belasting. Als je door historische 
wijken van steden als Antwerpen en Brussel loopt dan kan 
je overigens nog op heel wat plaatsen ramen zien die in die 
periode werden dichtgemetseld om de belastingaanslag 
wat naar beneden te krijgen. 

// OVER DE GRENZEN HEEN
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WORK IN PROGRESSWORK IN PRO
Ons Documentatiecentrum is het afgelopen decennium 
altijd een beetje een zorgenkind geweest. Na nogal wat 
problemen bij het zoeken naar geschikte ruimtes en een 
omvangrijke verhuisbeweging in 2010 van de site aan 
het Kattendijkdok naar de Tavernierskaai, moesten we 
daar na nog geen twee jaar opnieuw inpakken. Daarbij 
dienden onze archiefbescheiden trouwens opgesplitst te 
worden. Een flink deel van onze stukken kregen onderdak 
in het DCS, een lokaal in het complex van de AAD&A in 
de Spitsenstraat, maar daar kregen we te maken met 
verouderde infrastructuur, gebrekkige verlichting en 
zonnewering, ongedierte,….wat niet bepaald bevorderlijk 
is voor de daar bewaarde stukken en de werksfeer. 
Toch bleven onze medewerkers ter plaatse doorzetten 
met de ontsluiting van de verzamelde boekwerken en 
documenten. Een echt monnikenwerk waar onder andere 
Cyriel Inghels, Willy Boden en Jan Moortgat een belangrijke 
bijdrage hebben geleverd als vrijwilligers.

konden we dus met beperkte middelen en een beperkt aantal 
medewerkers opnieuw aan een zeer omvangrijke verhuis 
beginnen. Vooral voor de nodige transporten zijn we sterk 
afhankelijk van de beschikbaarheid van vervoer bij de Stafdienst 
Logistiek en de goodwill van collega’s in de AAD&A. 

Midden mei zijn we echter al vrij goed gevorderd. Van de 105 
kasten en rekken die we in de Spitsenstraat in gebruik hadden, 
kreeg de inhoud van 66 kasten reeds een nieuwe plaats in 
het Noordstergebouw. Er zijn tevens nog 21 kasten/rekken 
ingepakt en die archiefstukken staan op paletten klaar voor 
verhuis. Resten er nog 16 kasten, voornamelijk met bestuurlijke 
verzamelingen en instructies en een aanzienlijke collectie 
beeldmateriaal en kaarten, al dan niet voorzien van een kader. 

Een dergelijke verhuisoperatie blijft een zeer arbeidsintensieve 
klus die veel tijd en energie vraagt en uiteraard blijven ook onze 
andere werkzaamheden (zoals gidsbeurten, voorbereiding 
van projecten, inventarisatie,…) intussen gewoon verder 
gaan. We hopen de verhuis vanuit de Spitsenstraat tegen 
juli afgerond te hebben, maar dan begint de belangrijke – en 
evenzeer tijdrovende - opdracht om alle stukken weer een in 
het inventarissysteem gekende standplaats te geven. 

Afronden wil ik alvast met een bedankje aan Marlies Van 
Tichelen, Marc Vergauwen, Peggy Mertens en Bruno Kayaert 
die regelmatig hun beste beentje voorzetten bij deze klus en 
uiteraard ook naar de betrokkenen bij de Stafdienst Logistiek, 
Michael Boriau en Marc De Brucker. 
(FH)

Andere zaken konden in 2012 ondergebracht worden in het DCN 
op het niveau -2 van Financiecentrum Noordster. Dat was toen 
een nieuwe ruimte die speciaal was ingericht voor archieven. Onze 
archiefstukken lagen er bovendien binnen handbereik voor onze 
medewerkers. Uitgerekend daar kregen we echter begin 2016 af 
te rekenen met een schimmelinfectie. Op last van de Stafdienst 
Logistiek werd de toegang tot deze ruimte ontzegd en dat had 
uiteraard een grote impact op de werking rond en vanuit het 
Documentatiecentrum.  Begin 2019 gaf de Stafdienst Logistiek 
aan dat er op korte termijn 
maatregelen zouden 
worden genomen zodat 
de archiefruimte in FC 
Noordster geleidelijk weer 
in gebruik kan worden 
genomen. 

Ondertussen hadden 
we evenwel ook al te 
horen gekregen dat wij 
onze archiefruimte in de 
Spitsenstraat moesten 
ontruimen omwille van een 
ingrijpende reorganisatie 
– met bijhorende verhuis 
- van bepaalde diensten in 
de haven van Antwerpen.
Nadat het niveau -2 in het 
Noordstergebouw midden 
maart werd vrijgegeven, 

Willy en Jan eind 2018 aan het werk in het DCS 
tijdens opzoekingen voor een student die onde-
rzoek deed naar hervormingen binnen de AAD&A.

Een nieuwe lading is vanuit de 
Spitsenstraat in FC Noordster 
toegekomen 

De archiefbescheiden krijgen zo systematisch
mogelijk een nieuwe standplaats in het DCN
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herinneringen, beeldmateriaal,…). Daarbij verwees hij 
uiteraard naar de zogenaamde Congosectie, een toch 
wel unieke douanedienst die vier decennia actief was 
in de Antwerpse haven. Ook meer recente objecten  van 
Congolese of Afrikaanse origine passeerden de revue. Het 
gaat dan hoofdzakelijk om in beslag genomen goederen op 
vlak van smokkel van drugs, CITES, kwakzalverij,…. 

KUNSTWERKEN MET “INHOUD”.

Als voorbeeld had Francis onder meer een Afrikaans 
beeldhouwwerk uit onze collectie meegenomen. Het is 
een zogenaamd spijkerbeeld dat een 15-tal jaar geleden 
in beslag werd genomen op de nationale luchthaven 
omdat het voorzien was van een geheime bergplaats voor 
smokkelpraktijken. Dit is uiteraard geen voorbeeld van 
roofkunst zoals het controversiële nagelbeeld van koning 
Ne Kuko dat onlangs in de kijker stond, maar net een object 
dat werd onderschept bij gebruik door een criminele 
organisatie die de natuurlijke rijkdommen van Afrika 
wil verpatsen aan de hoogste bieder. Dergelijke beelden 
worden traditioneel gebruikt om boze geesten en andere 
vijandige elementen af te weren en zelfs uit te schakelen. 
Telkens wanneer ze worden ingezet ter bestrijding van 
tovenarij of telkens een belangrijke overéénkomst tussen 
twee partijen wordt bekrachtigd, wordt een spijker of een 
ander object met de nodige bezweringen in het beeld 
gedreven. De houten beeldjes zijn doorgaans houders van 
“magische bestanddelen” in een holte in de buik of op de rug 

Op 16 mei 2019 namen we deel aan de 11de Ronde van 
Antwerpen. Voor het geval u daar aan zou twijfelen, 
het gaat niet om een wielerevenement maar wel om 
de ontmoetingsdag binnen de zogenaamde “Collectie 
Antwerpen”. 

Het grondgebied van de Scheldemetropool en haar negen 
districten telt meer dan honderd  erfgoedcollecties, van 
heel uiteenlopende aard. Daarbij klinkende namen als 
Museum Plantin-Moretus, maar ook erfgoedverenigingen 

IN DE KOLONIALE HOGESCHOOL

Deze keer is het thema “Congo en Antwerpen”, met in het 
achterhoofd een voor 2020 geplande tentoonstelling in het 
MAS over de relatie tussen de voormalige Belgische kolonie 
en onze belangrijkste havenstad. Het colloquium vond dan 
ook niet voor niets plaats in de aula van de voormalige 
koloniale hogeschool, die tussen 1920 en 1961 fungeerde 
in die hoedanigheid. Thans is het imposante gebouw 
een onderdeel van de Universiteit Antwerpen, Campus 
Middelheim. 

We telden een 80-tal deelnemers aan de bijeenkomst 
van de “Collectie Antwerpen”. Naast de verwelkoming en 
inleiding door rector Herman Van Goethem als gastheer, 
directeur Marieke Van Bommel en curator Vera De Boeck 
vanuit het MAS stonden er zes sprekers op het programma. 
Daarbij waren een aantal vragen aan de orde. Welke in 
Antwerpen bewaarde stukken hebben een band met 
Congo? Hoe zit het met de veranderende visie en aanpak 
van het etnografisch erfgoed? Hoe staan de Afrikanen 
vandaag, in het continent zelf of in de diaspora, tegenover 
dit toch wel beladen erfgoed? De actuele discussie over de 
excessen van het regime van Leopold II en de dekolonisatie 
maken dat dit thema natuurlijk een extra relevantie krijgt. 
Ook onze conservator was als gastspreker uitgenodigd. 
Na een korte voorstelling van het Nationaal Museum 
van Douane en Accijnzen, stond Francis stil bij de eerder 
fragmentarische sporen van het koloniale verleden in 
onze collectie (administratieve stukken, persoonlijke 

als De Poesje van Sint-Andries, de heemkring van 
Merksem, de kerkschatten in de Sint-Pauluskerk of ons 
eigen D&A-museum aan de rand van het havengebied. 
Aangestuurd vanuit het Museum aan de Stroom biedt men 
deze erfgoeddragers een platform aan in de vorm van de 
“Collectie Antwerpen” en het MAS werkt geregeld met deze 
actoren samen om lokaal gerichte projecten op te starten. 
Tevens probeert men op regelmatig basis een netwerkdag te 
organiseren, steeds rond een bepaald thema en als het kan 
op een relevante en niet alledaagse locatie. 

Het gebouw van de vroegere Koloniale Hogeschool doet nu 
dienst als rectoraat van de Universiteit Antwerpen en zetel 
van de Associatie Universiteit & Hogescholen Antwerpen
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om de werking te versterken. In dit geval vond de douane in 
2003 evenwel meer wereldlijke zaken binnenin, namelijk  
lucratieve smokkelwaar in de vorm van armbanden in 
ivoor en olifantenhaar. De collega’s in  Zaventem lieten  zich 
dus niet afschrikken!

vlak van de bescherming van mens, samenleving en milieu 
en onze educatieve opdracht. 

DE BELGISCHE DOUANE EN AFRIKA

Het koloniale verleden
In 1885 realiseerde koning Leopold II eindelijk zijn jarenlang 
brandende ambitie om een eigen kolonie in Afrika te 
verwerven. In zijn streven naar macht en rijkdom sneed 
hij koloniale grootmachten als Groot-Brittannië en 
Frankrijk de pas af en hij liet zich uitroepen tot soeverein 
heerser over de État indépendant du Congo. Dit werd in 
het toenmalige België overigens niet overal op applaus 
onthaald. Deze Congo-Vrijstaat zou al snel uitgroeien tot 
een zwarte bladzijde in de geschiedenis van het Afrikaanse 
continent en daarbij zou het imago van ons land een flinke 
deuk krijgen. 

Congo zit boordevol waardevolle grondstoffen, maar door 
de opkomende auto-industrie was in die tijd vooral rubber 
een gegeerd en winstgevend goed en de ontginning 
gebeurde tegen elke prijs. Er kwam echter steeds meer 
internationale kritiek op het bewind dat onder Leopold II 
werd gevoerd. 

Uiteindelijk nam België op 15 november 1908 officieel 
de Onafhankelijke Congostaat over van Leopold II, die 
trouwens een jaar later overleed. Tot 1960 zou het enorme 
gebied een Belgische kolonie zijn onder de naam Belgisch-

Congo. Na overdracht aan de Belgische Staat verbeterde 
de behandeling van de inheemse bevolking geleidelijk, 
ook al zou het nieuwe koloniale regime in de geest van die 
tijd eerder een houding aannemen van paternalistische 
neerbuigendheid ten opzichte van de inlandse bevolking. 
Ook de economische exploitatie van het gigantische 
Congo-bekken ging onverminderd voort.

Office Douanier Colonial
Belgisch-Congo werd dus eind 1908 een realiteit en 
we vinden ook enkele sporen van die beginfase in ons 
Documentatiecentrum. Onder andere een “Recueil 
administratif des Finances” van Belgisch Congo uit 1912.
 
Het is evenwel pas na de Eerste Wereldoorlog dat de 
kolonie ook voor de Belgische douane een toch wat unieke 
dimensie krijgt. De Belgische koloniale ambtenaren waren 
tussen 1914 en 1918 grotendeels afgesloten geweest van 
het bezette moederland. Overigens was er eveneens 
in Afrika strijd geleverd tegen Duitse koloniale troepen, 
maar na de wapenstilstand verwachtte men ook hier een 
heropflakkering van de handel. Na WO I wilde men dus 
vanuit België zo snel mogelijk de relatie met Belgisch-
Congo voluit hervatten en er kwamen tevens de nieuw 
verworven mandaatgebieden Ruanda en Urundi bij die van 
het Duitse Rijk waren afgenomen.

Na heel wat discussies en voorbereidend werk volgde 
eind 1919 de oprichting van een “Koloniaal Tolambt” te 

MAATSCHAPPELIJKE ROL AAD&A

Onze conservator zag toch wel enkele wenkbrauwen 
optrekken toen hij het tijdens zijn betoog tevens had over 
onze bijdrage tot de Ivory Crush in 2014. België maakte toen 
op 9 april een vuist naar stropers en sluikhandelaars, door 
het vernietigen – met de nodige media-aandacht – van 1,5 
ton aan in beslag genomen ivoor bij het Afrika-museum in 
Tervuren. Natuurlijk was de Algemene Administratie van de 
Douane en Accijnzen prominent vertegenwoordigd bij deze 
symbolische en niet mis te verstane daad. Het zijn immers 
de douaniers die een hoofdrol spelen bij het stoppen van 
stroperspraktijken en illegale trafieken.

Toen we vanuit de FOD Leefmilieu op de hoogte werden 
gebracht van de “Ivory Crush” in Tervuren wilden we dus 
ook vanuit het D&A-museum ons steentje bijdragen. 
Er werden vanuit ons depot 833 objecten in ivoor ter 
beschikking gesteld voor deze actie. Het ging doorgaans 
om kleinoden als ringen en armbanden, maar er waren ook 
enkele ruwe slagstanden bij. We hebben er al op gewezen 
dat het voor ons bij dergelijke objecten de facto blijft gaan 
om in beslag genomen illegale smokkelwaar met de nodige 
juridische gevolgen. Overigens  hebben we enkel objecten 
geselecteerd die ofwel erg  beschadigd waren, ofwel in 
de jaren 1990 in de collectie zijn terecht gekomen met 
nauwelijks achtergrondinformatie. Zonder een concrete 
context verliezen deze stukken veel van hun waarde als 
erfgoedobject. De Ivory Crush was een duidelijk signaal 
vanuit de maatschappelijke rol die de AAD&A vervult op 

De bewuste nagelfetisj en een andere figuur in hout met verborgen 
ruimte voor de smokkel van drugs prijken van bij aanvang op het 
spreekgestoelte in de aula van de voormalige koloniale hogeschool
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Antwerpen, waarbij de invoerrechten ten bate van het 
Gouvernement-generaal in Congo zouden worden geïnd in 
België. We kunnen binnen de limieten van dit kaderverhaal 
niet uitweiden over de precieze procedures, maar het 
kwam er in feite op neer dat de douaneformaliteiten voor 
Belgisch-Congo en het Vice-Gouvernement-Generaal 
van Ruanda-Urundi werden afgehandeld in Antwerpen, 
in vogelvlucht dus op ruim 6000 km van de effectieve 
grensovergangen! Dit gebeurde aanvankelijk vooral voor 
transporten over zee, zoals naar de havenstad Matadi, 

Na de Tweede Wereldoorlog drong een verhuis van de 
Scheldekaaien naar de “Gare Maritime” in het havengebied 
zich steeds nadrukkelijker op. Enerzijds om bij de aan- 
en afvoer van goederen langs de weg zoveel mogelijk 
het stadscentrum te vermijden, anderzijds wilde men de 
ligplaats van alle schepen van Compagnie Maritime Belge - 
die de verbinding met Afrika onderhield - concentreren in 
een makkelijk bereikbaar deel van de haven. In de periode 
1949-1951 volgde voor de Congosectie de geleidelijke 
verhuis naar een nieuwe locatie, D.212 aan het Leopolddok. 
De werkomstandigheden voor de douaniers gingen er 
daar naar verluidt sterk op vooruit, omdat alle diensten 
van hoog tot laag konden beschikken over ruime en goed 
onderhouden lokalen en bovendien konden ze genieten 
van allerlei faciliteiten zoals modern sanitair, liften, een 
eetzaal en een kleedkamer. 

maar eveneens voor goederen die werden aangevoerd 
over land en later tevens via de lucht. Een afdeling van deze 
zogenaamde Congosectie hield zich overigens ook bezig 
met de invoer vanuit de kolonie naar België. 

Vanaf 1920 werkte de Congosectie vanuit Hangar 22 aan de 
Scheldekaaien en het kantoor van het diensthoofd bevond 
zich in het Tolhuis aan de Sint-Pietersvliet. De krappe en 
primitieve behuizing en de uitrusting lieten echter veel te 
wensen over. 

Ambtenaren van het Office Douanier Colonial in Antwerpen anno 1938. Een beeld van de locatie van de
Congosectie aan het Leopolddok

Waar het ooit een drukte van jewelste 
was ligt alles na 1960 stof te vergaren

Zoals op andere plaatsen in de wereld begon het eind jaren 
1950 ook in Belgisch-Congo heel onrustig te worden.  De 
Belgische regering wilde absoluut voorkomen dat zij in een 
uitzichtloze en bloedige koloniale oorlog verzeild zou raken. 
Men had immers gezien wat buurlanden zoals Frankrijk in 
Vietnam en Algerije en Nederland in Indonesië was overkomen. 
Uiteindelijk kon Congo vrij snel de  onafhankelijkheid uitroepen 
en de macht werd officieel overgedragen op 30 juni 1960.

De werking van de Congosectie kwam hiermee de facto tot 
een einde, maar ze werd pas in 1964 definitief afgeschaft. 

Om af te ronden wil ik er even op wijzen dat er natuurlijk 
ook ambtenaren vanuit ons korps aan de slag waren in 
Centraal-Afrika zelf. Zo vinden we bepaalde figuren die al 
actief waren tijdens deCongo-Vrijstaat (1885-1908) later 
terug in onze eigen rangen, maar ook tijdens het tijdperk 
van Belgisch-Congo (1908-1960) en zelfs nog lang na 
de onafhankelijkheid werden er Belgische douaniers 
uitgestuurd naar die regio.  Dat is echter stof voor een 
andere studie. (FH)
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EEN BOEIEND VERHAAL ACHTER EEN PENNINGEEN BOEIEND 
Als verzamelaar van munten en medailles kon ik recentelijk 
deze kleine herdenkingspenning1 aanschaffen, die in 1844 
werd geslagen ter gelegenheid van de eerste steenlegging 
van de nieuwe Entrepot “De Groene Hond” te Brussel.
Het woord ENTREPÔT op de keerzijde trok direct 
mijn bijzondere aandacht, wellicht vanwege enige 
beroepsmisvorming als ambtenaar tewerkgesteld bij 
Douane en Accijnzen. 

Stapelhuis of ENTREPÔT is een plaats waar handelsgoederen 
tijdelijk konden worden op- en overgeslagen, onder 
toezicht van de douane.

IN BRUSSEL ZIJN ER DRIE OPEENVOLGENDE 
ENTREPOTS IN GEBRUIK GEWEEST

Dankzij het kanaal Brussel – Willebroek, was Brussel al 
vanaf het midden van de 16de eeuw een zeehaven. Ten 
tijde van de regering van Maria Theresia (1717-1780)  werd 
in de  Brusselse zeehaven een eerste pakhuis gebouwd dat 
ongeveer een zeventig jaar dienst zou doen (1780 tot 1850). 
De gevel ervan is nu nog geïntegreerd in de Koninklijke 
Vlaamse Schouwburg.

Onder het Nederlandse regime (1815-1830) werd besloten 
om een nieuw kanaal aan te leggen dat Brussel zou 
verbinden met de steenkoolgebieden in het zuiden van 
het land.  De werken voor dit kanaal dat Brussel met 
Charleroi verbond, werden aangevat in 1827 maar door 

Voor de bouw van het entrepot werd een wedstrijd 
uitgeschreven waaraan zowel Belgische als buitenlandse 
architecten konden deelnemen. Er werden prijzen 
uitgereikt tot duizenden Belgische franken voor de 
winnende projecten. Als laureaat werd Louis Spaak, 
architect van het Brusselse arrondissement, verkozen. 
Zijn ontwerp alsook dat van de tweede en derde laureaat 
werden gedurende een achttal dagen tentoongesteld in 
het stadhuis van Brussel.

het grote aantal sluizen die moesten worden gebouwd, 
duurde het tot 1832 alvorens het was afgewerkt.  Tijdens 
de bouw van deze waterweg kwam er ook het Groot 
Handelsdok (1830).  Dankzij dit alles kende Brussel in deze 
periode een economische groei en een toename van het 
goederentransport. Het oude pakhuis,  aangelegd tijdens 
de Oostenrijkse periode, voldeed niet langer meer aan de 
behoeften van de handel.  Door de gemeenteraad van de 
stad werd gezocht naar een strategisch gelegen terrein 
dat voldoende ruimte bood voor een groter pakhuis.  Deze 
plaats werd in de nabijheid van het Groot Handelsdok 
gevonden, waar voordien een herberg had gestaan met de 
naam “L ’ancien Chien Vert”.

1.  Herdenkingspenning ook gedenkpenning genoemd is een
 medaille geslagen ter nagedachtenis van een gebeurtenis of 

een persoon. https://www.encyclo.nl/begrip/gedenkpenningen

2.  Bettina Hubo, Le Chien Vert, Van sjofele outlet tot respectabel 
stoffenparadijs, bruzz.be, 10-09-2010 
https://www.bruzz.be/economie/le-chien-vert-van-sjofele-out-
let-tot-respectabel-stoffenparadijs-2010-09-10

Oude gravure: De herkomst van de naam “De Groene hond” (“Le Chien Vert”) 
komt uit de tijd dat de Zenne nog open lag en Brussel heel moerassig was. 
Honden die een duik in het water namen, zaten meestal onder de groene 
smurrie wanneer zij eruit kwamen.2 - Private verzameling. 
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Het enorme gebouw had een hoogte van zes etages (met 
inbegrip van een kelder en een zolder) en het bood ook 
onderdak aan de administratieve diensten waaronder de 
douane. Het had een lengte van 114,5 meter en een breedte 
van 63 meter. De kelder was onderverdeeld in achtenzestig 
ruimten waar tot 6.500 vaten konden worden gestapeld.  
De bovenverdiepingen waren voorzien van een gietijzeren 
constructie waar tot 120.000 hectoliter graan kon worden 
gestockeerd. 

Louis Spaak, vooruit op zijn tijd, zag in het goederenverkeer 
langs het spoor reeds potentieel en voorzag op het niveau 
van het gelijkvloers reeds een toekomstige aansluiting. 
Naast dit gebouw werd ook een soort paviljoen voorzien 
voor de douanediensten en het personeel. De kostprijs van 
het totale project werd geschat op 1.625.500 franken.

Na de plechtige inhuldiging door koning Leopold I zette 
men onder impuls van burgemeester Wyns de Rocourt 
een vaart achter de verdere bouw, zodat alles op de begane 
grond  reeds was afgewerkt3 aan het einde van de zomer 
van 1844. Vanaf 1846 waren de kelders en de gelijkvloerse 
verdieping reeds klaar voor gebruik en één jaar later was 
het geheel voltooid.  

Dit entrepot dat hoofdzakelijk voldeed aan een economische 
behoefte, werd door het Journal de l’architecture 
gerangschikt als één van de mooiste monumenten van de 
hoofdstad. Ondanks de architecturale uitstraling werden de 
deuren in 1910 afgebroken. De economie stond niet stil en 

zo voldeed dit entrepot rond de eeuwwisseling 
niet meer aan de  behoeften van de handel.  
Een nieuw stapelhuis dat we kennen als Tour 
Taxis  werd voltooid in 1907. (H.V.C.)

3.  Histoire de la ville de Bruxelles p.597 
( La première pierre de cet entrepôt 
a été posée, avec une grande 
solennité, le 6 mai 1844, par le roi 
Leopold, et les travaux ont été 
poussés avec tant d’activité, sous 
la direction de M. le bourgemestre 
Wyns de Raucourt, qu’à la fin de 
l’été de la même année, le rez-
de-chaussée était achevé).
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WAT STAAT ER OP DE PENNING ?

Op de voorzijde staat in het midden een afbeelding  van 
het Entrepôt. 
Daarboven prijkt  in een halve cirkel « ENTREPÔT DE 
BRUXELLES ». 
Onder de afbeelding van het gebouw staan de namen van 
de notabelen (burgemeester – schepenen – de secretaris) 
: M. DE CHEVALIER WYNS DE ROCOUR, BOURGEMESTRE.  
M.M. VERHULST, DOUCET, EVERARD. ORTS? ECHEVINS. 
WAEFELAER, SECRETAIRE.
Helemaal onderaan staan de namen van de architect « 
SPAAK » en de graveur « HART » in een halve cirkel .
Op de keerzijde staat in de buitenste cirkel bovenaan 
de tekst * 6 MAI 1844 * en BRUXELLES. In de middelste 
cirkel staat de tekst : S.M. LEOPOLD 1. POSE LA PREMIER 
PIERRE DE L’ENTREPÔT

De diameter is 27 mm
Het materiaal is  messing
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